
جولای  2021 - سال بیستم - شماره  5484 لحجه 1442 - 15  ذی ا پنجشنبه 24 تیر  1400- 4   10   اقتصادی

کشف مزرعه استخراج رمز ارزی
 که معادل ۸۰ هزار خانوار مصرف داشت

شرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران در واکنش به انتشار 
خبر کشف مزرعه بزرگ رمز ارز اعلام کزد: مصرف برق این مزرعه معادل مصرف 
متعادل ۸۰ هزار خانوار است.به گزارش ایرنا، شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی 
برق ایران)توانیر(، به دنبال انتشار اخباری در خصوص »کشف بزرگترین مزرعه 
غیرمجاز استخراج رمز ارز« و آمار و ارقام غیرواقعی از میزان مصرف این مرکز، 
جزییاتی را از این مزرعه اســتخراج رمز ارز اعلام کرد.بررســی های کارشناسی 
نشانگر آن است که توان برق مصرفی مرکز کشف شده که ۷ هزار ماینر )دستگاه 
اســتخراج( را در خود جای داده بود، معادل مصرف برق حدود ۸۰ هزار خانوار 
با مصرف متعارف  اســت.هماهنگی های لازم و  بسیار خوبی میان صنعت برق، 
قوه قضاییه، نیروی انتظامی و سایر نهادهای مرتبط در این خصوص وجود دارد 
که آمار ۲۰۰ هزار دستگاه کشف شده نیز نتیجه همین همکاری هاست.برخلاف 
آنچه در خبرها بیان می شــود، شناسایی مراکزی که به استخراج غیرمجاز رمز 
ارز مشغول هستند چون از روش های غیرمتعارف و غیرمعمول برای تامین برق 
دستگاه های خود اســتفاده می کنند، راحت نیست و باید از روش های پیچیده 
ای و فنی برای شناسایی آنها استفاده کرد.به گزارش ایرنا، در هفته های اخیر و 
همزمان با اوج گیری گرما، مصرف برق به شدت بالارفته و حتی در برخی روزها 
به قطع برق بخش خانگی و صنعتی منجر شــد. استخراج غیرقانونی رمز ارز از 

مهم ترین دلایل بالارفتن مصرف برق به شمار می رود.

افزایش هزینه ساخت مسکن
 با الزام برخی صنایع به کاهش مصرف برق 

نایب رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران گفت: الزام صنایع فولادی و 
ســیمانی به کاهش شدید مصرف برق و در نتیجه کاهش تولید، قیمت سیمان 
و مقاطع فولادی و سایر مصالح ساختمانی وابسته و همچنین هزینه تمام شده 
ساخت و سازها به ویژه مسکن را افزایش می دهد.حسن حسینی در گفت و گو 
با ایرنا افزود: تاکنون نیز رشد قیمت مسکن در نتیجه سیاستهای متزلزل و بی 
ثبات در حوزه صنایع فولادی و سیمانی کشور بوده است.وی اضافه کرد: هرچند 
الزام صنایع فولادی و ســیمانی به کاهش ۹۰ درصدی مصرف روزانه برق خود، 
صاحبان واحدهای تولیدی و ســهامداران را متضرر می کند اما بیشــترین ضرر 
متوجه مردم می شــود که مصالح ســاختمانی را با قیمت بالا از بازار خریداری 
خواهنــد کرد.نایب رئیــس خانه صنعت، معدن و تجارت ایــران گفت: الزام به 
کاهش مصرف انرژی در صنایع ســنگین، پاک کردن صورت مســاله است زیرا 
کارخانه های ســیمان و فولاد از همان ابتدا در ســاختار خود مسایل مربوط به 
صرفه جویــی انرژی را در نظر می گیرند و ماشــین آلات این صنایع یک خط 
به هم پیوسته است که اگر بخشــی از آن خاموش شود سایر بخشها نیز دچار 
مشکل خواهند شد.حسینی افزود: در هیچ جای دنیا صنایع سنگین مانند فولاد 
و ســیمان یا پتروشیمی نیروگاه خصوصی ندارند که برق مورد نیازشان را از این 
محل تامین کنند که صنایع ســنگین ایران داشــته باشند ضمن این که ایجاد 
نیروگاه در کنار صنایع سنگین برای سرمایه گذار توجیه اقتصادی ندارد.رئیس 
خانه صنعت، معدن و تجارت خراســان رضوی گفت: از سوی دیگر ژنراتورها و 
دیزل ها هم موقت بوده و برای حفظ برق دســتگاه های راهبردی کارخانه مورد 
اســتفاده قرار می گیرد لذا پاســخگوی نیاز برق مستمر صنایع سنگین نیست.

حسینی افزود: صنایع فولاد و سیمان خراسان رضوی در تابستان امسال به دلیل 
مشــکلاتی که در تامین برق به وجود آمده است ملزم به حداقل مصرف انرژی 
برق شــدند و در زمستان نیز که مشکل کمبود گاز دارند و این شرایط، صنایع 
فولاد و سیمان را در وضعیت نامطلوبی قرار می دهد.براساس مصوبه هیات دولت، 
صنایع ســنگین به ویژه فولاد و سیمان ملزم هستند مصرف برق روزانه خود را 
تــا ۹۰ درصد کاهش دهند و بــا ۱۰ درصد برق تولید کنند که این موضوع در 
عمل منجر به تعطیلی این صنایع شده است. ۳۴ واحد صنعتی در زمینه تولید 
شمش فولاد و سایر طرحهای فولادی با اشتغالزایی برای ۹ هزار و ۲۶۲ نفر در 
خراســان رضوی فعالیت دارد. ظرفیت تولید سیمان در این استان نیز سالانه ۶ 
میلیون و ۷۰۰ هزار تن اســت و حدود پنج واحد تولیدی ســیمان در خراسان 

رضوی فعال هستند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن در مجلس:
 بهمن موتور در تولید خودروهای برقی 

پیش قدم شود
نماینده مردم ســراب و رئیس مجمع نمایندگان اســتان آذربایجان شرقی 
در مجلس شــورای اسلامی در مجلس شورای اســلامی و هیات همراه با حضور 
در شــرکت بهمن از خطوط تولید بازدید و ضمن دیــدار با مدیران و کارگران 
درخصوص مشــکلات کنونــی و پیش روی صنعــت و دغدغه های صنعتگران 
بــه گفت وگو پرداختنــد.در این بازدید خط تولید خودرو های جدید شــرکت 
بهمــن موتور از جمله دیگنیتــی و فیدلیتی و برنامه داخلی ســازی آن ها نیز 
توســط نماینده مردم سراب در مجلس شــورای اسلامی مشاهده و موانع پیش 
روی خودروسازان خصوصی در کشــور مورد بررسی قرار گرفت.یوسف داودی 
همچنین با حضور در شرکت کروز از خطوط تولید این شرکت  بازدید و ضمن 
دیــدار با مدیران و کارگران درخصوص مشــکلات کنونی و پیش روی صنعت 
و دغدغه هــای صنعتگران به گفت وگو پرداخت.یوســف داودی نماینده مردم 
سراب و رئیس مجمع نمایندگان اســتان آذربایجان شرقی در مجلس شورای 
اســلامی با تاکید بر اینکه در بازدید از قطعه سازی کروز نتیجه زحمات مدیران 
و ســایر پرسنل به وضوح مشاهده می شود، گفت: قطعه سازی کروز توانسته در 
داخلی ســازی قطعات مهم خودرو گام موثری بردارد و این امر با همت مدیران 
و پرسنل مجموعه محقق شده است.عضو کمیسیون صنایع و معادن در مجلس 
شوراس اســلامی به حضور پرنگ بانوان در قطعه سازی کروز اشاره کرد و بیان 
داشت: حضور بانوان در بخش صنعت نشان دهنده نقش موثر آنان در این عرصه 
است که کروز در این موضوع پیشگام شده است.وی افزود: باید شرایطی فراهم 
شــود تا قطعه سازان و خودروسازان بتوانند بیش از گذشته توانمند شوند و در 
عرصه داخلی ســازی قطعات مسیر تندتری را طی نمایند.نماینده مردم سراب 
در مجلس شورای اسلامی در خصوص بازدید از خط تولید دیگنیتی و فیدلیتی 
اظهارداشت: دو خودروی تولید توسط بهمن موتور با داشتن آپشن های متنوع 
و ارائه کیفیت و خدمات خوب توانســته انتظارات مردم را بدســت آورد و مورد 
اســتقبال قرار گیرد .وی با بیان اینکه توجه متولیان به خودروسازی های بخش 
خصوصی می تواند تنوع در تولید خودروهای با کیفیت را ایجاد کند، خاطرنشان 
کرد: به گروه بهمن پیشنهاد می کنم در تولید خودروهای برقی که نقشی موثر  
در کاســتن اتلاف انرژی  دارد، پیش قدم شــود  و مجلس شــورای اسلامی و 
کمیسیون صنایع  نیز  همه جانبه از تولید چنین خودروهایی حمایت می کند.

حمل 6/5 میلیون تن کالای اساسی از بنادر کشور
رئیس ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با اعلام حمل ۱۵۴ میلیون 
تن کالا از ابتدای سال گفت: در این مدت بیش از ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار تن انواع 
کالای اساسی از بنادر کشور حمل شــده است.به گزارش صداوسیما، داریوش 
امانی افزود: ۶۲ درصد این کالاهای اساســی از بندر امام خمینی و بقیه از بندر 
عباس و بندر امیرآباد حمل شــده است.معاون وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: 
سال گذشــته در مجموع ۵۰۲ میلیون تن کالا در شبکه جاده ای کشور حمل 
شــد که بی سابقه بود و ۶.۵ درصد در مقایســه با سال قبل آن، رشد داشت و 
۲۵ میلیون تن آن نیز کالاهای اساسی بود.وی گفت: امسال همزمانی برداشت 
محصولات کشاورزی با واردات حجم بی سابقه ای از واردات کالاهای اساسی از 
طریق بنادر جنوبی موجب شد حمل و نقل کالاهای اساسی با مشکلاتی مواجه 
شود. رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با اشاره به اینکه از روزهای 
اولیه ای که مطلع شدیم حجم وسیعی از کالاها قرار است وارد بنادر کشور شود 
تلاش کردیم برای حمل این کالاها برنامه ریزی کنیم افزود: جلســات متعددی 
در ســتاد ســازمان و در بنادر با حضور همه دســتگاه های مسئول و همچنین 
ادارات کل استان های درگیر و استان های معین برگزار کرده ایم و خوشبختانه 
اشکالات موجود در فرایند بارگیری و حمل از جمله کمبود تجهیزات بارگیری، 
باســکول، قطعی سامانه های نرم افزاری دســتگاه های مرتبط و سایر مشکلات 
موجود بررسی و برای حل آن تصمیم گیری شد و این فرایند روز به روز در حال 
بهبود است.امانی با بیان اینکه هم اکنون روزانه دو هزار دستگاه کامیون روزانه 
۵۰ هزار تن کالا را از بندر امام حمل می کنند گفت: این میزان برای رسیدن به 
تعادل و افزایش روند تخلیه بندر امام، باید به روزی ۲ هزار و ۴۰۰ دستگاه برسد.

اخبار انرژی

خودرو

خبر

قیمت نفت که روز سه شــنبه به بالاترین حد از اکتبر 
ســال ۲۰۱۸ صعود کرده بود، در معاملات روزگذشــته با 
کاهش روبرو شــد.بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریــکا برای تحویل در اوت بــا ۰.۵ درصد کاهش، به ۷۴ 
دلار و ۸۸ سنت در هر بشــکه رسید. بهای معاملات نفت 
برنت برای تحویل در سپتامبر با ۰.۴ درصد کاهش، به ۷۶ 
دلار و ۲۰ ســنت در هر بشکه رسید. نفت برنت سه شنبه 
شــب با ۱.۸ درصد افزایش بسته شده بود.گزارش موسسه 
امریکن پترولیوم نشان داد ذخایر نفت آمریکا هفته گذشته 
بیش از چهار میلیون بشــکه کاهش داشــته است که در 
صورت تایید شدن با آمار دولتی که روز چهارشنبه منتشر 
می شوند، هشتمین کاهش هفتگی متوالی و طولانی ترین 
روند کاهش از ژانویه ســال ۲۰۱۸ به شــمار می رود.با این 
حال ابهاماتی در بازار دیده می شــود. اندونزی آمار ابتلای 
بالای جدیدی را ثبت کرده است و سیدنی قرنطینه کرونایی 
را با شیوع جهانی کرونای دلتا، تمدید کرد. افزایش مجدد 
آمار ابتلا به کووید ۱۹ و بن بست اوپک پلاس برای افزایش 

تولید نفت، دورنمای کوتاه مدت را مبهم کرده اند.
هشدار برای شروع جنگ قیمت نفت

آژانس بین المللی انرژی )IEA( هشــدار داد بازارهای 
جهانی نفت دچار کمبود قابل توجه عرضه می شوند مگر این 
که تولیدکنندگان اوپک پلاس به بن بست مذاکرات پایان 
داده و بــا افزایش تولید موافقت کنند. قیمتهای نفت بیش 
از ۵۰ درصد رشــد از ابتدای ســال میلادی جاری تاکنون 
نشــان می دهند. مذاکرات اوپک پلاس در خصوص افزایش 
تولید بی نتیجــه ماند و به احتمال زیاد این گروه تولیدش 
را در اوت افزایش نمی دهد چرا که تولیدکنندگان عضو آن 
حجم عرضه برای مشتریان قراردادی در ماه میلادی آینده 
را تعیین کرده اند.ویل ســانگ چیل یون، تحلیلگر ارشــد 
کالا در شرکت وی آی اینوستمنت کورپ در سئول گفت: 
نشانه های احیای اقتصاد آمریکا روشن بوده و عرضه جهانی 
نفت محدود شــده اســت اما اوپک پلاس همچنان عامل 
تاثیرگذار نامعلومی مانده اســت. قیمتهای نفت احتمالا تا 
زمانی که این گروه به توافقی در زمینه عرضه نرسد، نوسانی 
خواهــد ماند.تقاضای آمریکا برای نفــت همزمان با احیای 
اقتصاد این کشــور از همه گیری، بــه اوج جدیدی صعود 
کرده است و مصرف بنزین و دیزل به سطح پیش از شیوع 
ویروس رسیده است. افزایش مصرف نفت برای محصولاتی 

نظیر پلاســتیک، آسفالت و ســایر نیازهای صنعتی نیز از 
روند احیای تقاضا حمایت کرده اســت.طبق آمار موسسه 
امریکن پترولیوم، ذخایر بنزین آمریکا هفته گذشته ۱.۵۴ 
میلیون بشکه کاهش یافت و ذخایر سوختهای تقطیری ۳.۷ 
میلیون بشکه افزایش داشت.بر اساس نظرسنجی بلومبرگ 
که پیش از انتشــار آمار اداره اطلاعات انرژی آمریکا انجام 
شده، تحلیلگران پیش بینی کردند ذخایر نفت آمریکا هفته 
گذشــته چهار میلیون بشکه کاهش داشــته است.آژانس 
بین المللی انرژی )IEA( در جدیدترین گزارش خود هشدار 
داد بازارهــای جهانی نفت دچــار کمبود قابل توجه عرضه 
می شــوند مگر این که تولیدکننــدگان اوپک پلاس به بن 

بست مذاکرات پایان داده و با افزایش تولید موافقت کنند.
بن بســت اخیر اوپک پلاس که در پــی اختلاف میان 
عربستان ســعودی و امارات متحده عربی ایجاد شد، مانع 
تصویب افزایش تولید شــد و در نتیجه ســطح تولید این 
گروه در ماه میلادی آینده بدون تغییر می ماند در حالی که 
مصرف ســوخت در مقایسه با اوایل همه گیری کووید ۱۹، 

بهبود پیدا کرده و فصل رانندگی تابســتانی تقاضا را به اوج 
رسانده است.آژانس بین المللی انرژی در گزارش ماهانه خود 
اعلام کرد بن بســت اوپک پلاس باعث عمیق شدن کمبود 
عرضه شده و به بالا بردن قیمتهای سوخت منجر می شود 
که به نوبه خود به تورم دامن زده و به روند احیای شکننده 
اقتصاد آسیب وارد می کند. نفت برنت اکنون بالای ۷۵ دلار 
در هر بشکه معامله می شود که بالاترین رکورد دو سال اخیر 
است.اوپک و متحدانش به تدریج در حال احیای محدودیت 
عرضه ای هستند که از ماه مه سال ۲۰۲۰ به اجرا گذاشتند 
اما اختلاف میان دو تولیدکننده خاورمیانه ای که بر ســر 
سهمیه تولید امارات متحده عربی بوده، مانع ادامه تسهیل 
محدودیت عرضه این گروه شده است.طبق گزارش آژانس 
بین المللی انرژی، این اختلاف در لحظه نامناسبی به وقوع 
پیوسته است. اشــباع ذخایر نفت که در دوران همه گیری 
ایجاد شــده بود، از میان رفته و ذخایر اکنون پایین سطح 

میانگین خود قرار دارند. 
در ایــن بیــن به نظر می رســد تقاضــای جهانی برای 

نفت امسال ۵.۴ میلیون بشــکه در روز در مقایسه با سال 
۲۰۲۰ رشد می کند. رشد اقتصادی جهانی قوی، رشد نرخ 
واکسیناسیون و تســهیل تدابیر فاصله گذاری اجتماعی از 
بهبود تقاضــای جهانی برای نفت تا پایان ســال میلادی 
جاری پشــتیبانی خواهنــد کرد.به گزارش ایســنا،اوپک 
پلاس در آســتانه تصویب طرح افزایش تولید ماهانه ۴۰۰ 
هزار بشــکه در روز از اوت تا دســامبر سال ۲۰۲۱ بود. اما 
مذاکرات این گروه در پنجم ژوییه بی نتیجه ماند و با وجود 
تلاشــهای میانجی گیری که برای حل اختلاف انجام شده، 
این توافق همچنان در بن بست مانده است. نمایندگان این 
گروه می گویند اکنون که فروش اوت مشخص شده و اکثر 
کشورهای منطقه خلیج فارس برای تعطیلات مذهبی آماده 
می شــوند، مذاکرات در دور بعدی دیدار تولیدکنندگان به 

حجم عرضه سپتامبر متمرکز خواهد شد.
گزارش آژانس بین المللی انرژی نشان می دهد حتی اگر 
اوپک پلاس توافق کند، افزایش تولید ۴۰۰ هزار بشــکه در 
روز که این گروه در نظر داشــت، پاســخگوی نیاز مصرف 
کنندگان نخواهد بود.بنا بر برآورد آژانس بین المللی انرژی، 
این گروه در ژوئن ۴۰.۹ میلیون بشــکه در روز نفت تولید 
کــرد. حتی اگر اوپک پلاس به افزایــش تولید برنامه ریزی 
شــده در ماه میلادی جاری ادامه دهد، تولیدش به میزان 
قابل توجهی کمتر از ۴۳.۴۵ میلیون بشــکه در روز خواهد 
بود که آژانــس بین المللی انرژی پیش بینی کرده بود باید 
ایــن گروه در نیمه دوم ســال ۲۰۲۱ تولیــد کند.این امر 
باعث کاهش بیشتر ســطح ذخایر خواهد شد. ذخایر نفت 
در کشــورهای توســعه یافته در حال حاضر ۱۰.۸ میلیون 
بشــکه پایین میانگین پنج ســاله )۲۰۱۵ تا ۲۰۱۹( است. 
این ذخایر در اوج اشــباع در تابســتان سال گذشته ۲۵۰ 
میلیون بشکه بالای این میانگین بود.قیمتهای نفت از زمان 
بن بســت مذاکرات اوپک پلاس نوسانی مانده زیرا معامله 
گــران در برابر نتایج احتمالی که شــامل وقوع یک جنگ 
قیمت نفت مشابه اوایل سال ۲۰۲۰ بود، سرگردان مانده اند.

بر اساس گزارش بلومبرگ، آژانس بین المللی انرژی هشدار 
داد احتمال جنگ بر سر ســهم بازار حتی اگر بعید باشد، 
روی بازارها ســایه افکنده است. هر نتیجه ای که به دنبال 
داشته باشد، نوسانی که گریبانگیر بازارها می شود به معنای 
آن اســت که به نفع هیچ کدام از تولیدکنندگان یا مصرف 

کنندگان نخواهد بود.

هشدار آژانس بین المللی انرژی درباره جنگ قیمت نفت

روند صعودی نفت متوقف شد

 سرپرســت مطالعات اقتصادی و سنجش ریسک بورس کالای ایران از اتمام 
مراحل راه اندازی معاملات اوراق سلف مسکن در بورس کالا و اخذ تاییدیه های 

اولیه سازمان بورس خبر داد.
به گزارش بورس کالا، مهدی مســاحی با اشــاره به اتمام مراحل راه اندازی 
معاملات اوراق ســلف مسکن در بورس کالا اظهار کرد: مقررات و دستورالعمل 
مربوط به این ابزار هم اکنون تدوین و تاییدیه های اولیه از سازمان بورس و اوراق 
بهادار گرفته شده است. با توجه به اینکه بستر نرم افزاری این نوع معاملات در 
حــال حاضر در بورس کالای ایران فراهم اســت، به محض اینکه هیئت مدیره 
سازمان بورس و اوراق بهادار دستورالعمل مربوطه را تصویب کند، امکان عرضه 
اولین اوراق در این بازار فراهم خواهد شد.وی به افزایش شدید قیمت مسکن به 
ویژه در سال های اخیر اشاره و عنوان کرد: به منظور حفظ قدرت خرید خانوارها 
و نیاز به ایجاد امکان خرید تدریجی یک مسکن کامل، برای پاسخ دهی به این 
نیاز، دو راهکار اصلی پیش پای سیاســت گذاران قرار داشت تا سرمایه گذاران 
بتوانند به صورت متری و با ســرمایه اندک در مسکن ســرمایه گذاری کنند.
سرپرست مطالعات اقتصادی و سنجش ریسک بورس کالای ایران افزود: اولین 
راهکار کــه مقدمات آن تا حدود زیادی فراهم بوده و در مرحله نهایی شــدن 
اســت، اوراق سلف استاندارد مسکن است که این مســیر در کنار ایجاد امکان 
تأمین مالی ســازنده از سرمایه های خرد، همزمان امکان خرید متری واحدهای 

ساختمانی را بیش از ساخت برای سرمایه گذاران فراهم می کند.
وی تصریح کرد: دومین راهکار نیز که از سال گذشته پیگیری های زیادی شده 

و در آینده نزدیک قابل ارائه به عموم جامعه است، صندوق های سرمایه گذاری 
املاک و مستغلات است که از طریق آن امکان خرید متری ساختمان های آماده 
و در حال بهره برداری مسکونی، اداری و تجاری فراهم می شود. این صندوق ها 
ســرمایه مورد نیاز جهت خرید انواع املاک را از ســرمایه گذاران جمع آوری 
کرده و ســرمایه گذاران از افزایش قیمت یا اجاره بهای پرداختی ساختمان های 
خریداری شده منتفع خواهند شد و بدین وسیله سرمایه آنها هماهنگ با قیمت 
مسکن رشــد خواهد کرد.مساحی با بیان اینکه برای راه اندازی معاملات سلف 
مســکن از همان ابزار سلف استاندارد استفاده شده گفت: این ابزار امکان انجام 
معاملات ثانویه را داشــته و می تواند برای قراردادهای سلف بلند مدت نیز مورد 

استفاده قرار گیرد.
وی در خصوص نحوه انتشــار اوراق سلف مســکن گفت: شخص حقیقی یا 
حقوقی ســازنده مسکن که ســابقه فعالیت قابل اتکایی نیز در این حوزه دارد 
پس از اخذ مجوزهای اولیه ســاخت و احراز صلاحیت، در زمان دلخواهی پیش 
از اتمام ساخت، بخشی از واحدهای ساختمانی را که می خواهد از این مسیر به 
فروش برسانند انتخاب کرده و متناســب با ارزش حدودی واحدهای منتخب، 
تضامینی نزد شرکت سپرده گذاری مرکزی تودیع خواهد کرد.این مقام مسئول 
ادامــه داد: پس از آن با توجه به متراژ کل واحدهای منتخب، تعداد اوراق قابل 
انتشار تعیین شده و پیش از عرضه اولیه اوراق سلف استاندارد مسکن، جزئیات 
مربوط به مکان، سازه، تأسیســات، تجهیزات و سایر موارد تأثیرگذار در قیمت 
واحدهای ســاختمانی به صورت رسمی و برای اطلاع عموم منتشر خواهد شد. 

البته طراحی این اوراق به گونه ای اســت که در مرحله عرضه اولیه، مشخصات 
کلیه اوراق اســتاندارد و یکسان اســت و تفاوتی میان اوراق عرضه شده در یک 
مرحله عرضه نیســت. این اوراق معرف یک متر مربع از یک واحد ســاختمانیِ 
مبناست و برای سایر واحدها و یا طبقات ساختمان بر اساس واحد مبنا، ضرایب 

تعدیل کننده ای در نظر گرفته شده است.
وی خاطرنشــان کرد: متقاضیان پیش خرید واحدهای ساختمانی می توانند 
با مشــارکت در مرحله عرضه اولیه اقدام به خریــد اوراق نمایند، البته بدیهی 
اســت که افراد می توانند تعداد اوراقی کمتر از تعداد اوراق منطبق با یک واحد 
ســاختمانی را نیز خریــد کنند و از این نظر امکان خرید متری مســکن برای 
متقاضیــان دارای پس اندازهای اندک نیز فراهم اســت. در طی دوره زمانی تا 
پیش از اتمام ســاخت واحدها و آماده تحویل شدن آنها امکان معاملات ثانویه 
نیز برای این اوراق فراهم است و سرمایه گذاران در صورت لزوم می توانند اوراق 

خود را به دیگران واگذار نمایند. 

وزیر نیرو با اشــاره به وضعیت صنعت برق کشور اعلام 
کرد: تلاش کردیم تا جایــی که امکان دارد صنایع بتوانند 
وضعیت خود را بهبود دهند.به گزارش ایسنا، رضا اردکانیان 
وزیــر نیرو پیش از ظهر دیروز )چهارشــنبه( در حاشــیه 
جلســه هیئت دولت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: هفته 
آینده هنوز شاهد گرمای نسبتا بالایی هستیم و امیدواریم 
همــکاری و همراهی ها ادامه پیدا کند . اولویت این اســت 
که با همکاری بخش تجاری و خانگی و همکاری رسانه ها، 
مصرف کاهش پیدا کند که ناچار به محدودیت برای صنایع 
نباشیم.وی ادامه داد: با جلسه هایی که داشتیم برای صنایع 
از دیشــب تــلاش کردیم تا جایی که امــکان دارد صنایع 
بتوانند وضعیت خــود را بهبود دهند.اردکانیان تاکید کرد: 
بعــد از مذاکرات مفصل و آمادگــی صنایع بزرگ که یک 
هفته پیش صورت گرفــت، ۱۳ صنایع بزرگ اعم از فولاد، 
آلومینیوم و مس اعلام آمادگی کردند که برای مصارف خود 
نیروگاه هایی به ظرفیت بیــش از ۱۰ هزار مگاوات احداث 
کنند و دیروز موافقت نهایی با احداث این نیروگاه ها صادر 
شــد.وزیر نیرو خاطرنشــان کرد: ما اعلام آمادگی کردیم 
تعدادی از ســایت های مان را در قالب مقررات عرضه کنیم. 
تعدادی از نیروگاه های ما نیز آماده واگذاری هســتند و این 
در پرتوی اظهار آمادگی از ناحیه صنایع بزرگ بوده اســت 
و تا دو تا ســه سال آینده منجر به کاهش فشار روی سایر 

بخش ها خواهد شد.وزیر نیرو گفت که به زودی نیروگاه های 
سیکل ترکیبی به مدار خواهد آمد.وی ادامه داد: تعدادی از 
ساختگاه های ما هم مهیا اســت و چنانچه صنایع آمادگی 
داشته باشند این ســاختگاه ها که فقط منتظر منابع مالی 
هســتند را واگذار خواهیم کرد. این در پرتو اظهار آمادگی 
از سمت صنایع بزرگ اســت که در سال های آینده منجر 
به تولید برق بیشــتر می شود.این عضو هیئت دولت گفت: 
صنایــع این کار خــوب را در بخش آب هــم انجام دادند؛ 
وقتی مشــکلات را در حوزه شرب و حق آبه های کشاورزی 
و زیست محیطی دیدند برای صنعت به صرفه است مصارف 
خود را یا از شــیرین سازی آب دریا یا فاضلاب تامین کند 
دریچه ای برای ســرمایه گذاری باز شــد این هم در حال 
انجام است.وی گفت: ما در حالی دولت دوازدهم را به پایان 
می رسانیم که علاوه بر نیروگاه های به بهره برداری رسیده، 
۱۶ هزار و ۳۰۰ مگابایت هم نیروگاه در دســت ســاخت 
داریم که به دولت بعد منتقل می شــود. از دولت دهم هم 
۵ هزار مگابایت به دولت یازدهم منتقل شــدوی ادامه داد: 
شــرایط امروز برق هم اینگونه است که ما خاموشی نداریم 
و امیدواریم با همراهی مــردم در روزهای اخیر و بالاخص 
همکاران ما در رســانه ها مردم عزیز ما از انجام کمک های 
کوچک دریغ نکنند. حتی یک لامپ در یک واحد مسکونی 
خاموش شــود در مقیاس ۳۲ میلیون مشترک خانوادگی 

می تواند بیش از مصرف برق صنایع بزرگ باشــد.وزیر نیرو 
گفت: امیدواری من این است با کاهش دما و افزایش سطح 
همکاری مردم ما این دوره را با کمترین آسیب ها پشت سر 
بگذاریم امیدوار هستم مشکل بیشتری برای مردم عزیز در 
بخش خانگی فراهم نشــود اطمینان می دهم خدمتگزاران 
مــردم در صنعت برق انصافا شــبانه روز فعالیت می کنند. 
همه تــلاش می کنند با دقت و با اتکا به تخصصشــان در 
کوتاه ترین زمان ممکن مشکلات را حل کنند.وی در پاسخ 
به ســوالی مبنی بر این که آیا آلودگی روزهای اخیر هوای 
تهران به مازوت سوزی ارتباطی دارد یا خیر گفت: به هیچ 
وجه ارتباطی میان این دو موضوع نیســت. به هیچ وجه ما 

گزارشی در این باره نداریم. 
نیروگاه هــای که ایــن روزها فعالیــت می کردند مجاز 
بــه کار کردن بودنــد. عمدتا این نیروگاه ها ســوخت گاز 
دارند.  به حمدالله مشــکل ســوخت نداریم و یکی از پاک 
ترین ســوخت ها ســوخت گاز است ما کشــوری هستیم 
که شــاید در رده چهارم باشیم که بیشــترین استفاده از 
ســوخت گاز می کنیم.وی ادامه داد: زمستان گذشته برای 
تامین گاز نیروگاه ها مشــکلاتی ایجاد شــد و برای این که 
خاموشــی نداشته باشیم منجر شد بیشــتر از آب استفاده 
کنیم برای تولید برق و جبران کمبود ســوخت نیروگاه ها، 
اما بعد از آن توانستیم ســطح استفاده از آب به حد اندازه 

گیری بازگردانیم.وزیر نیرو گفت: برای من این ۴ ســال ۴ 
ســال فراموش شدنی است در ســال ۹۶ و ۹۷ و در سال 
۹۹- ۱۴۰۰ دو تا از خشــک ترین ســالهای آبی ۵۰ سال 
اخیر را پشست ســر گذاشتیم در سال دوم و سوم دو تا از 
ترسال ترین سال ها را پشت سرگذاشتیم این موضوع تجربه 
گران قدری برای دســت اندرکاران حوزه برق وآب اســت.

مدیریت در شــرایطی که خیلی پیــش بینی های متعارف 
نمی تواند به آن کمکی کند داشتیم. امیدوار هستیم سمت 
و سوی این تفاوت واقعیت با پیش بینی های ما به نفع بهره 
بــرداری مردم عزیز از این نعمت باشــد و ما ایام بهتری را 
پشت ســربگذاریم.اردکانیان  در پاسخ به سوال خبرنگاری 
که به گزارش قوه قضاییه درباره قطعی برق اشاره می کرد، 
گفت: آن بررســی هنوز تمام نشده است جلسات خوبی را 
برگزار کردیم همکاران من در دســترس هستند برای ارائه 
اطلاعات بحث های تخصصی را حتما در جمع های تخصصی 
با مجال و حوصله باید مطرح کرد. پیش بینی ها اما از درجه 
صحتی برخوردار هســتند مثلا اگر از الان برای یک سال 
آینــده پیش بینی کنید درجه صحــت آن کمتر از زمانی 
اســت که برای ســه ماه آینده پیش بینی می کنید. برنامه 
ریزی هایی که باید برای آب و برق صورت گیرد متکی است 
بر گزارشهای رسمی که سازمان هواشناسی ارائه می کند. ما 

همواره پاسخگوی دوستان محترم قضایی هستیم.

سرپرست مطالعات اقتصادی و سنجش ریسک بورس کالای ایران خبر داد
تدوین دستورالعمل خرید و فروش متری مسکن در بورس کالا

در حاشیه جلسه دولت

توضیحات وزیر نیرو درباره آخرین وضعیت قطعی برق

مدیر سیستم تســویه و پرداخت ســپرده گذاری 
مرکــزی گفت: با برگزاری جلســات متعدد همکاران 
واحــد حقوقی قوه قضائیه و واحــد فناوری اطلاعات 
شــرکت، ســامانه ای به منظور انتقال سهام افراد فوت 

شده به وارثان آنان ایجاد خواهد شد.
به گزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه ایران )سنا(، 
»حسین قشمی« درباره ســهام عدالت فوت شدگان 
افزود: با توجه به تعداد سه میلیون نفر از فوت شدگان 
ســهام عدالت، امکان اینکه عملیــات قهری آنان به 
صورت دستی انجام و ســهام را به وارثان انتقال داد، 
وجــود ندارد.وی بر ایجاد ســامانه ای به منظور انجام 
عملیات فوق اشــاره کــرد و گفت: بــرای ایجاد این 
سامانه، جلســات متعددی با همکاران واحد حقوقی 
قوه قضائیه و همکاران واحد فناوری اطلاعات شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی برگزار شد تا اطلاعات موجود 
متوفیان از نظر میزان ســهام عدالت و تعداد وراث در 
این سامانه ثبت و ضبط شــود تا درصدی که وارثان 
از ســهام ارث می برند مشخص شود که امیدوارم این 
موضوع در ســال جاری عملیاتی شود.قشمی با اشاره 

به ادعای برخی افراد مبنی بر اینکه در ســامانه سجام 
ثبت نام کرده اما موفق به دریافت ســود سهام عدالت 
نشــده اند، تصریح کرد: با توجه به درج شماره شبا در 
سامانه سجام، سامانه فوق شماره شبا را راستی آزمایی 
کرده و استعلام های معتبری از بانک مرکزی دریافت 
می کند.مدیر سیستم تسویه و پرداخت سپرده گذاری 
مرکزی افزود: با توجه به اینکه تعدادی از سهامداران 
در سامانه سجام ثبت نام نکرده بودند، مقرر شد تا ابتدا 
از طریق ســامانه، شماره شبا آنان را استخراج کنیم و 
چنان چه شــماره شــبا در آن موجود نباشد از طریق 
ســایت سهام عدالت و شماره شــباهایی که از طریق 
سازمان خصوصی ســازی در اختیار ما قرار داده شده، 
بتوانیم سود را به حساب این افراد واریز کنیم.وی در 
ادامه با بیان اینکه برای تعدادی از حساب ها سود واریز 
شــده و به دلایل مختلف برگشت خورده است، اظهار 
داشت: علت اصلی این امر، داشتن حساب بلند مدت 
یا حساب مســدود، راکد، انفرادی یا حساب مشترک 
بوده اســت که در این صورت امکان واریز سود وجود 

نخواهد داشت.

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار اظهار داشت: 
اینکه افــرادی ســهامی را بالاتــر از ارزش واقعی آن 
خریداری کردند یک ناراحتــی ایجاد می کند و اینکه 
مجبور شــوند همان سهام را کمتر از قیمت واقعی آن 
به فروش برســانند ناراحتی مضاعفی را به ویژه برای 
سهامداران خرد موجب می شود. بنابراین طرحی را به 
اجرا رســاندیم مبنی بر اینکه کسانی که تا اردیبهشت 
۱۴۰۱ پرتفوی خود را حفظ کنند، می توانند از تضمین 

سود ۲۵ درصدی استفاده کنند.
محمدعلــی دهقان دهنــوی در گفت وگو با ایلنا با 
اشــاره به طرح حمایتی سازمان برای سهامداران خرد 
گفت: برای اینکه آرامش خاطری برای سهامداران خرد  
ایجاد کنیم، طرحی حمایتی را اسفند ماه سال گذشته 
بــه مرحله اجرا رســاندیم.وی افــزود : اینکه افرادی 
سهامی را بالاتر از ارزش واقعی آن خریداری کردند یک 
ناراحتی ایجاد می کند و اینکه مجبور شوند همان سهام 
را کمتر از قیمت واقعی آن به فروش برسانند ناراحتی 
مضاعفــی را به ویــژه برای ســهامداران خرد موجب 
می شــود. بنابراین طرحی را به اجرا رساندیم مبنی بر 

اینکه کسانی که تا اردیبهشت ۱۴۰۱ پرتفوی خود را 
حفــظ کنند، می توانند از تضمین ســود ۲۵ درصدی 

استفاده کنند.
رئیــس ســازمان بورس در پاســخ بــه منتقدانی 
کــه معتقدند این طرح شــبیه به ســود بانکی برای 
ســپرده گذاران است، اظهار داشت: این دیدگاه تحلیل 
اشــتباهی اســت؛ چراکه در حال حاضر امکان اختیار 
فروش تبعی بر روی ســهام وجود دارد و بســیاری از 
ناشــران برای اینکه از سهام خود حمایت کنند اوراق 
اختیار فروش تبعی منتشــر می کنند.دهقان دهنوی 
ادامه داد: ما این اوراق فروش بر سهام را به اوراق اختیار 
فروش بر روی پرتفو تبدیــل و برای اینکه مفهوم آن 
برای سهامدار خرد پیچیده نباشد، این اقدام حمایتی 
را نوعــی بیمه پرتفو معرفی کرده ایــم. در واقع از ابزار 
متعارف اختیار فروش تبعی برای این منظور استفاده 
شده است.رئیس ســازمان بورس درباره عدم استقبال 
ســهامداران از ایــن طرح تا به امــروز، گفت: کاهش 
اســتقبال از این طرح به این دلیل بوده که بسیاری از 

این افراد جزو خریداران عرضه اولیه ها هستند. 

جزئیات طرح بیمه پرتفوی سهامداران متضررایجاد سامانه ای برای انتقال سهام عدالت به وراث


